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چرا احترام به قانون مصداق بارز 

احترام به خود است؟

یکی از عوامل اجتماعی تأثیرگذار بر قانون گریزی، آشفتگی 
اجتماعی یا احساس آنومی است. از طرفی یافته های علمی 
نشان می دهد، بین متغیرهای احساس آنومی و احتمال 
مجازات و میزان رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی رابطه ای 
معنادار وجود دارد. کافی است ساعتی را کنار یک چهارراه 
شلوغ به تماشای خودروها و موتورسیکلت ها بنشینیم تا با 
اوج بی نظمی و نقض قانون مواجه شویم. موضوعی که علاوه 
بر سلامت جسمی با سلامت روانی جامعه نیز ارتباط دارد. 
باید اشاره کرد؛ از معضلاتی که جامعه با آن روبه رو است، 
روند رو به رشد مرگ و میر، ناشی از تصادفات است. تصادفات 
رانندگی، خسارت های جبران ناپذیری به منافع ملی وارد کرده 
و همچنین باعث ایجاد ضررهای مادی و معنوی برای افراد 
می گردد. در این بین ترافیک یک واقعیت اجتماعی است. 
برای کاهش وضعیت ترافیک و بهبود یافتن آن باید تغییرات 
و اصلاحاتی در جهت تغییر نگرش، نسبت به رفتار ترافیکی و 
بهبود فرهنگ حمل و نقل عمومی صورت بگیرد. برای اینکه 
تغییر فرهنگ حمل و نقل ضروری شود، ابتدا باید نگرش مردم 
نسبت به حمل و نقل تغییر کند. در همین راستا لازم است 
تغییرات لازم در نگرش مردم و همچنین فرهنگ عمومی 
صورت پذیرد. تغییراتی که پیش نیاز آن احترام گذاشتن به 
قوانین و رعایت آن است. آنچه به طور خلاصه و البته  بسیار 
ساده از این مطلب نتیجه گیری می شود اینکه رعایت قوانین 
راهنمایی و رانندگی یک وظیفه اخلاقی و اجتماعی است. 
همه افراد جامعه باید در این زمینه مسئولیت پذیر باشند و 

با رعایت قوانین، به حفظ ایمنی خود و دیگران کمک کنند.

ایلان ماسک پست جنجالی را که 

باعث انتقاد شد حذف کرد

»ایلان ماسک« در پی تلاش دوم و نافرجام ترور ترامپ در رسانه 
اجتماعی ایکس )توئیتر( نوشت: »چرا کسی تلاش نمی کند بایدن 
یا هریس را ترور کند« این در حالی است که او به دلیل انتقاد 

شدید، مجبور شد مطلب خود را پاک کند.
ایلان ماسک میلیاردر و کارآفرین آمریکایی که ۲۰۰ میلیون دنبال 
کننده در این سامانه پیام رسان دارد از دونالد ترامپ، کاندیدای 

جمهوری خواهان در انتخابات پنج نوامبر حمایت می کند.
به نوشته روزنامه »تایمز اسرائیل«، پست اصلی ماسک در واکنش 
به یکی از کاربران و دنبال کنندگان او بود که پرسیده بود: »چرا آن  ها 

می خواهند ترامپ را بکشند؟«
پس از آنکه ماسک پاسخ داد، کاربران ایکس به سرعت وارد عمل 
شده و هشتگ »#اخراج ایلان ماسک« )DeportElonMusk( را به 
راه انداختند. »اندرو بیتس«، سخنگوی کاخ سفید نیز در واکنش 
به مطلب منتشر شده ماسک گفت: »خشونت را فقط باید محکوم 
کرد و هرگز نباید آن را تشویق یا با آن شوخی کرد. این لفاظی 

غیرمسؤولانه است«.
روز یکشنبه فردی با یک قبضه سلاح کلاشنیکف در میان بوته های 
زمین بازی گلف دونالد ترامپ در ایالت فلوریدا دیده شده بود. 
تحقیق در مورد این حادثه و انگیزه این مرد که »رایان روث« نام 

دارد از حضور مسلحانه در زمین بازی گلف ترامپ ادامه دارد.
این حادثه بعد از ظهر یکشنبه در حالی رخ داد که رئیس جمهور 
سابق آمریکا در حال بازی گلف در باشگاه گلف بین المللی »ترامپ« 

در وست پالم بیچ فلوریدا بود.

یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید محمد 
افشار نجفی« که 24 

بهمن 64 به مقام شامخ 
شهادت نائل گشت، 

گرامی باد

رویداد

کارشناسان سازمان ملل، عمدتا از کشورهای غربی بابت تداوم حمایت هایشان از رژیم صهیونیستی، با وجود تداوم نسل کشی 
و جنایات این رژیم علیه ملت فلسطین در غزه انتقاد کردند. »فرانچسکا آلبانیز« گزارشگر ویژه سازمان ملل در امور حقوق بشر 
در اراضی اشغالی، در یک نشست خبری در ژنو با اشاره به نسل کشی در غزه گفت: »متاسفانه، در بحران شدیدا عمیق اراضی 
اشغالی فلسطین، بسیاری از کشورها در بهترین حالت غیر فعال ماندند، یا اینکه فعالانه به رفتار جنایتکارانه اسرائیل کمک و 
یاری کردند. در شرایطی که تهاجمات مداوم، بی ملاحظه و بی پروا و اتهام زنی های اسرائیل علیه سازمان ملل متحد و همچنین 

میلیون ها فلسطینی ادامه دارد، به اعتقاد من اینکه این رژیم منزوی شود، حتمی است«.

کارشناسان سازمان ملل تداوم حمایت غرب از رژیم صهیونیستی را محکوم کردند

شهر ما خانۀ ما )12(

مجازی

بین  الملل

رسانه های جنوب آسیا به ویژه هندوستان با پوشش نخستین 
نشست خبری رئیس جمهوری ایران و انتشار گزارش هایی 
درباره گفت وگوی دکتر مسعود پزشکیان با رسانه ها، سخنان 

وی را پیامی از جنس صلح دانستند.
به گزارش »دنیای هوادار«، روز گذشته دوشنبه ۲۶ شهریور، 
رئیس  پزشکیان  مسعود  دکتر  خبری  نشست  نخستین 
جمهوری ایران با حضور بیش از ۳۰۰ خبرنگار داخلی و خارجی 
در سالن اجلاس سران برگزار شد. رسانه های جنوب آسیا نیز با 
پوشش این گفت وگوها و انتشار گزارش هایی از این نشست، 

به تحلیل سخنان وی پرداختند.
رسانه فرست پست هند، با انتشار چند گزارش و پوشش لحظه 
به لحظه این رویداد رسانه ای نوشت: پزشکیان که در طول 
مبارزات انتخاباتی، متعهد شده بود با گشت های پلیس درباره 
حجاب مخالفت کند و محدودیت های طولانی مدت اینترنت 
را کاهش دهد، گفت: پلیس اخلاق در ایران دیگر زنان را »آزار« 

نخواهد داد.
روز  ایران،  رئیس جمهوری  کرد:  اضافه  هندی  رسانه  این 
دوشنبه، قول داد مطمئن خواهد شد پلیس اخلاق دیگر زنان 
را آزار نخواهد داد زیرا قرار نبوده پلیس اخلاق با )زنان( مقابله 

کند.
پزشکیان گفت که دولت او در تلاش است تا محدودیت های 
برخط )آنلاین(، به ویژه در رسانه های اجتماعی را کاهش 

دهد.
با اشاره به اهمیت روابط خارجی در دولت  فرست پست 
پزشکیان، نوشت: رئیس جمهوری ایران در نشست خبری 
خود به طور خلاصه به موضوعات دیگری از جمله روابط 
پرتنش ایران با آمریکا و توافق هسته ای ۲۰۱۵ پرداخت و 
گفت: اگر آمریکا به حقوق ما احترام بگذارد، نمی خواهیم با 
آمریکا بجنگیم. این ما نیستیم که )با آمریکایی ها( دشمن 

هستیم. ما در اطراف کشورشان پایگاه نظامی نساخته ایم.
وی گفت: ما به دنبال سلاح هسته ای نیستیم و به چارچوب 
توافق هسته ای احترام گذاشته ایم. آن  ها )آمریکا( توافق را زیر 

پا گذاشتند و ما را مجبور به انجام این کارها کردند.
این رسانه هندی با اشاره به تحریم های تازه اعمال شده علیه 
ایران به نقل از رئیس جمهوری ایران نوشت: پزشکیان گفت 
ایران هیچ سلاحی به روسیه نداده است. این امکان وجود 
دارد که ایران و روسیه در گذشته همکاری نظامی داشته 
باشند، زیرا در آن زمان منعی وجود نداشت اما آنچه می توانم 
با قاطعیت بگویم این است که از زمان آغاز جنگ ما چیزی به 

آن  ها نداده ایم که )غرب( ما را تحریم کند.
او همچنین بر حق ایران برای حفظ برنامه موشکی خود، که 
انتقادات غربی را به دنبال داشته است، به عنوان یک عامل 
بازدارنده در برابر دشمن سرسخت خود اسرائیل، پافشاری کرد.
وی با بیان اینکه غرب  می خواهد که ما موشک نداشته باشیم 

گفت: اما ابتدا باید اسرائیل را خلع سلاح کنیم.
فرست پست در گزارش دیگری نوشت: رئیس جمهوری ایران 

ارسال موشک های مافوق صوت به یمن را تکذیب کرد.
دکتر پزشکیان گفت: تهران موشک های مافوق صوت برای 

حوثی های یمن ارسال نکرده است.
وی افزود: ما چنین موشک هایی نداریم که به یمن ارائه 

کنیم.
این رسانه بخش های دیگر از سخنان پزشکیان را نیز در قالب 

گزارش های دیگری پوشش داد.
تارنمای خبری تلویزیون دهلی نو نیز با انتشار بخش هایی از 
نشست خبری دکتر پزشکیان نوشت: رئیس جمهوری جدید 
ایران قول داد تا اطمینان حاصل کند که پلیس اخلاق، زنان 

را آزار نمی دهد.
یونایتد نیوز هند نیز در گزارشی با تیتر ایران اطلاعات مربوط به 
ارسال سلاح های مافوق صوت به یمن را رد می کند، نوشت: 
رئیس جمهوری ایران، روز دوشنبه اطلاعات مربوط به ادعای 

ارسال تسلیحات مافوق صوت تهران به یمن را تکذیب کرد.
این رسانه از قول پزشکیان نوشت: ایران هیچ موشکی را که 
یمنی ها به سمت اسرائیل پرتاب کردند، به این کشور انتقال 
نداده است. البته ایران و یمن در مورد اسرائیل دیدگاه یکسانی 

دارند. ما توانایی های موشکی داریم، اما خود یمنی ها هم 
فناوری های خاص خود را دارند.

به  اشاره  با  گزارشی  در  نیز  وان  آسیا  سنگاپوری  رسانه 
تاکید پزشکیان درباره ندادن تسلیحات به روسیه نوشت: 
رئیس جمهوری ایران می گوید تهران از زمان روی کار آمدن 

وی سلاحی به روسیه منتقل نکرده است.
این رسانه نوشت: رئیس جمهوری ایران، روز دوشنبه )۱۶ 
سپتامبر، ۲۶ شهریور( گفت: با این که قدرت های غربی تهران 
را به تحویل موشک های بالستیک به مسکو در ماه سپتامبر 
متهم کردند، دولت او از زمان روی کار آمدن در ماه اوت، هیچ 

سلاحی به روسیه منتقل نکرده است.
آمریکا و متحدانش هفته گذشته ایران را به انتقال موشک 
های بالستیک به روسیه برای استفاده در جنگ علیه اوکراین 
متهم و تحریم های جدیدی را علیه مسکو و تهران اعمال 

کردند.
آسیا وان نوشت: روسیه و ایران هر دو ادعاهای غرب را رد 

کردند.
این رسانه سنگاپوری افزود: پزشکیان در یک کنفرانس خبری 
تلویزیونی در پاسخ به این سوال که آیا ایران موشک هایی را به 
روسیه منتقل کرده است، گفت: احتمال دارد که تسلیحات در 
گذشته تحویل داده شده باشد، اما می توانم به شما اطمینان 
دهم که از زمانی که من روی کار آمدم، چنین محموله ای به 

روسیه ارسال نشده است.

گروه های مقاومت فلسطین ضمن محکوم کردن کشتار 
امروز در اردوگاه البریج، تأکید کردند مردم فلسطین تسلیم 

دشمن صهیونیستی نخواهند شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، دفتر اطلاع رسانی کمیته های 
مقاومت فلسطین در بیانیه ای تأکید کرد: کشتار هولناک و 
هدف قرار دادن منازل غیرنظامیان بی گناه در اردوگاه البریج 
توسط رژیم صهیونیستی تأکیدی بر ادامه جنگ نسل کشی 

از سوی کابینه جنایتکار و افراطی این رژیم است.
طبق گزارش سما، در بیانیه این دفتر آمده است: جنایت 
هولناک اردوگاه البریج بدون حمایت کامل دولت آمریکا 
که شریک تجاوز علیه ملت ما است، انجام نمی شد. مردم 
ما تسلیم دشمن نخواهند شد. این کشتارهای هولناک 
نشان دهنده شکست ارتش رژیم صهیونیستی و ناکامی و 
ورشکستگی آن  در برابر پایداری ملت ما و شجاعت مقاومت 

است.
و  تشدید  خواهان  ما  است:  شده  تأکید  بیانیه  این  در 
اراضی  و  قدس  و  باختری  کرانه  در  مقاومت  گسترش 
اشغالی۱۹۴۸ هستیم تا این دشمن جنایتکار نازی و رهبران 
آن بهای جنایت ها و کشتارهایی را که علیه مردم ما انجام 

می دهند، بپردازند.
جنبش مجاهدین فلسطین در بیانیه ای سکوت بین المللی 
و عربی در قبال جنایت های رژیم صهیونیستی در غزه به 
ویژه اردوگاه البریج را که به شهادت و زخمی شدن ده ها تن 

منجر شد، محکوم کرد.
دشمن  شریک  آمریکا  دولت  کرد:  تأکید  جنبش  این 
صهیونیستی در تمام جنایت های وحشیانه علیه ملت ما 

است. ما خواهان تشدید رویارویی با دشمن هستیم.
پیش از این سخنگوی دفاع مدنی در غزه گفت: اشغالگران 
کشتار جدیدی را در اردوگاه آوارگان البریج در مرکز نوار غزه 
مرتکب شدند. ما از صلیب سرخ بین المللی می خواهیم تا 
قبل از اینکه خیلی دیر شود، برای هماهنگی فوری ورود 

کادر ما به منطقه برای نجات افراد زنده اقدامی بکند.
وی ادامه داد: پیکر چهار شهید از جمله یک کودک بر اثر 
بمباران منازل دشمن در منطقه شرق اردوگاه البریج پیدا شد 
و ده ها تن در زیر آوار گرفتار هستند. در نتیجه بمباران خانه 
خانواده های الترتوری و ابوشوقه در اردوگاه آوارگان البریج، 
دست کم ۲۰ فلسطینی به شهادت رسیدند و علاوه آن ده ها 

نفر زیر آوار گرفتار شده اند.

این سخنگو افزود: برآوردها حاکی از آن است که حدود 
۵۰ نفر در خانه های مورد هدف در شرق البریج هستند. 
اشغالگران اسرائیل ساختمان حجازی در اردوگاه آوارگان 

البریج را هم هدف قرار دادند.

رسانه  های آسیایی دربارۀ نشست  خبری رئیس  جمهور چه گفتند؟

پیامِ صلح

»مقاومت فلسطین«:  مردم ما تسلیم دشمن نخواهند شد

حسن صانعی  پور
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کار  کرج:  شهر  شورای  فرهنگی   کمیسیون  رئیس 
فرهنگی یعنی خدمت به مردم و باز کردن گره از 
مشکلات مردم؛ اینگونه اگر عمل کنیم یعنی کار 

فرهنگی کرده ایم.
حسین  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
ایام  گرامیداشت  با  سیرائی  سعیدی 
و  )ص(  اکرم  رسول  میلاد  پیش رو؛ 
امام جعفر صادق )ع( اظهار داشت: از 

مجموعه مدیریت شهری انتظار می رود 
انقلاب  ارزش های  از  پاس داری  در 

اسلامی گام های جدی تری بردارد.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای 
شهر کرج اذعان کرد: امیدوارم 
تا  مانده  باقی  روز  چند  در 
مقدس،  دفاع  هفته  آغار 
برنامه ریزی  شاهد 

شهادت  و  ایثار  فرهنگ  ترویجِ  منظور  به  منسجم 
باشیم.

وی با بیان اینکه هر چه داریم از برکت خون شهدا است، 
خاطرنشان کرد: باید به نحو شایسته از خانواده شهدا، 

جانبازان و ایثارگران قدردانی کرد.
به  خدمت  دارم  اعتقاد  شد:  یادآور  سیرائی  سعیدی 
مردم و پاسخگو بودن به مردم بزرگ ترین و بهترین نوع 

قدردانی از خانواده شهدا است.

جشنواره بازی های بومی و محلی با هدف توسعه ورزش و نشاط اجتماعی ویژه افراد دارای معلولیت استان البرز روز سه شنبه با میزبانی 
شهرستان نظرآباد برگزار شد. »وجیهه محمدی  فلاح« -مدیرکل بهزیستی استان البرز- در آیین برگزاری جشنواره بازی های بومی و محلی 
ویژه معلولان استان البرز گفت: این جشنواره در راستای توسعه بازی های بومی محلی در مناطق روستایی تحت پوشش برنامه توانبخشی 
مبتنی بر جامعه با رویکرد تقویت و ایجاد روحیه نشاط و ورزش در بین معلولان برگزار شد. ۶ بازی بومی محلی شامل هفت سنگ مهارتی 
،کلاس - کلاس ،دوز فیزیکی ، دوز فیزیکی رومیزی ، مچ اندازی و دال پلان در این دوره اجرا شد که در نهایت منتخبان این بازی ها در 

مهرماه به جشنواره ورزشی و بازیهای بومی محلی کشوری اعزام خواهند شد.

جشنواره بازی  های بومی و محلی ویژۀ معلولان البرز برگزار شد

در شهر

»سعیدی سیرائی« تأکید کرد؛

کار فرهنگی یعنی خدمت به مردم
از »البرز« چه خبر؟

 

»هشدار فرماندار«:

کانال آب دلمبر کرج حادثه  خیز است

معاون استاندار البرز و فرماندار کرج گفت: پروژه ساماندهی کانال 
و جوی آب دلمبر کرج پروژه ای است که باید هر چه سریع تر به 
اتمام برسد چرا که با بارش باران این کانال حادثه خیز بوده و به 

بحران تبدیل می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«،یحیی رمضانی روز گذشته در نشست 
ستاد مدیریت بحران کرج افزود: شرکت آب منطقه ای استان البرز 
با مشارکت شهرداری ماهدشت با اتمام پروژه کانال آب دلمبر 

مانع از این بحران شود.
معاون استاندار البرز و فرماندار ویژه کرج اظهار کرد: برخی پروژه 
های عمرانی که برای تسهیل زندگی مردم اجرا می شوند اگر سهل 

انگاری درآن اتفاق بیفتد به بحران تبدیل خواهند شد.
تردد،  اگر مسیر  بازگشایی مدارس گفت:  به  اشاره  با  رمضانی 
سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزان و آماده سازی مدارس به 
موقع انجام نشود بابحران اجتماعی مواجه خواهیم شد که این 

مسائله می بایست مدیریت شود.
وی بیان کرد: ستاد مدیریت بحران باید همیشه آمادگی هر اتفاقی 
را داشته باشد و فرهنگ همیشه آماده بودن در شهرستان کرج 

نهادینه شود.
به روزرسانی ابزارآلات ستاد مدیریت بحران، آماده سازی شن و 
نمک در مسیرهای تردد، آموزش مدیریت بحران برای آمادگی 
نقاط بحرانی و برگزاری مانور صفر با تمام پروتکل ها بخشی از 

مصوبات نشست روز گذشتۀ ستاد مدیریت بحران کرج بود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

 ۱۰۰ مزرعه در کشور دارای

 آبیاری هوشمند شد

معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور آب و خاک با اشاره 
به ضرورت استفاده از فناوری روز برای تحول در بخش 
کشاورزی گفت: ۱۰۰ مزرعه به مساحت ۱۰ هزار هکتار در 

کشور به شبکه آبیاری هوشمند مجهز شده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، صفدر نیازی  روز گذشته در 
پژوهشگران  و  علمی  هیات  اعضای  سالانه  گردهمایی 
بخش های پژوهشی در سازمان تحقیقات فنی و مهندسی 
کشاورزی کشور مستقر در کرج افزود: اکنون تنش آبی از 
مهمترین دغدغه های کشور است و از طرفی هر روز نیاز 
آبی در ایران بالا می رود که در این خصوص باید بهره وری 

افزایش پیدا کند.
معاون آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی گفت: با آبیاری 
با  آبیاری مشخص می شود که  زمان و مدت  هوشمند 
این فناوری بخشی از مشکلات کشور در حوزه ی آبیاری 

مرتفع خواهد شد.
در  کشور  محصولات  از  بخشی  افزود:  نیازی شهرکی 
خاک هایی کشت می شود که دارای عملکرد بالایی نیست 

که دراین بخش نیاز به اقدامات کارشناسانه است.
الگوی کشت نشان داده می شود  اینکه در  بیان  با  وی 
کجا و به چه میزان و با چه عملکردی باید کشت شود که 
بالاترین عملکرد را داشته باشیم، گفت: در قانون کشت 
که سال ۹۸ ابلاغ شده است مقرر شد دولت ظرف پنج 
سال نقشه های مطالعات خاکشناسی کشور را تهیه کند.

البرز

تامین  با  هدف  آینده سازان«  »برای  پویش ملی 
در  نیازمند  آموزان  دانش  التحریر  لوازم  و  کیف 

مناطق مختلف استان البرز آغاز شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، سرهنگ پاسدار »محمد 
سپاه  سازندگی  بسیج  سازمان  رئیس  فلاحتکار« 
گذشته  روز  البرز  استان  مجتبی)ع(  حسن  امام 
کمالشهر  در  التحریرها  لوازم  این  اهدای  آیین  در 
در  همزمان  که  ملی  پویش  این  در  افزود:  کرج 
جهادی  های  گروه  شود  می  برگزار  کشور  سراسر 
بسیج سازندگی استان در راستای تداوم راه شهدا 

و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای جهادگر نسبت 
به تهیه و توزیع ۲۸ هزار و ۵۰۰ بسته کامل لوازم 
البرز  نیازمند  آموزان  دانش  بین  کیف  و  التحریر 

اقدام خواهند کرد.
دفاع  هفته  پایان  تا  پویش  این  کرد:  تاکید  وی 

مقدس در استان البرز ادامه دارد.
آموزان  دانش  به  التحریر  لوازم  اهدای  آیین  در 
کم برخوردار در کمالشهر کرج با همت گروه های 
جهادی ۶۵۰ سری کیف و بسته کامل لوازم التحریر 

بین دانش آموزان نیازمند توزیع شد.

در  که  شود  می  آغاز  درحالی  جدید  تحصیلی  سال 
استان البرز از مدت ها پیش اقدامات لازم در حوزه 
گرفت  صورت  آموزشی  فضاهای  توسعه  و  ساخت 
از  استان  آموزی  دانش  فضاهای  سرانه  بطوریکه 
۳.۰۸۶ مترمربع درسال ۱۴۰۰ به ۳.۳۴ مترمربع در 
و  همراهی  سایه  در  مهم  این  و  رسید  سال ۱۴۰۳ 

همدلی مسئولان و خیرین میسر شد.
جدید  تحصیلی  سال  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
نیمکت  پشت  آموز  دانش  هزار  که ۵۲۰  است  قرار 
های علم و دانش استان البرز بنشینند و با توجه به 
اینکه مهاجرت های بی رویه تراکم جمعیت دانش 
آموزی را در کلاس های درس این استان بالا برده 
هیچ راهی جز در پیش گرفتن حرکت های اجرایی 
و جهادی با استفاده از ظرفیت خیرین برای توسعه 

امکانات آموزشی نیست.
سالانه ۹ هزار نفر به واسطه مهاجرت ها به جمعیت 
دانش آموزی استان البرز اضافه می شود بطوریکه 
تراکم  فردیس  و  کرج  مانند  شهرهای  از  برخی  در 
براساس  که  شود  می  دیده  آموزی  دانش  بالای 
بررسی های به عمل آمده برای رسیدن به استاندارد 
هزار کلاس   ۱۱ استان  مدارس  نوبتی شدن  یک  و 

نیاز است.
همچنین سالانه حدود ۳۰ هزار دانش آموز استان 
ورودی  مقابل  در  شوند  می  خارج   ۱۲ پایه  از  البرز 
پایه اول ابتدایی در این استان حدود ۴۲ هزار دانش 
آموز است؛ از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا نیمه نخست سال 
۱۴۰۳ در مجموع یک هزار و ۱۲ کلاس درس در قالب 
۱۱۰ پروژه در سطح استان ساخته و به دانش آموزان 

البرزی هدیه شد اما به رغم این جهش قابل توجه 
در سه سال گذشته مشکل کمبود سرانه فضاهای 
فاصله  و  است  باقی  خود  قوت  به  استان  آموزشی 
ای قابل توجه با میانگین سرانه آموزشی کشور دارد.

این فاصله زمانی معنا پیدا می کند که بدانیم باوجود 
تلاش های صورت گرفته سرانه آموزش استان البرز 
در پایان سال ۱۴۰۲ به عدد ۳.۳۴ مترمربع به ازای هر 
دانش آموز رسید حال آنکه میانگین سرانه کشوری 

۵.۲ مترمربع است.
شرایط بحرانی تشریح شده استان البرز زمانی نمود 
پیدا می کند که بدانیم به منظور جبران کسری سرانه 
فضای آموزشی استان تا رسیدن به میانگین کشوری 

،نیازمند احداث ۴۳۰ فضای آموزشی جدید است.
اما نیازهای آموزشی استان البرز تنها در بحث سرانه 
اقدامات  است  لازم  بلکه  نبوده  آموزشی  فضاهای 
تجهیزات،  گرمایشی،  سرمایشی،  حوزه  در  جدی 
نوسازی و رنگ آمیزی مدارس صورت گیرد که در 
اینجا گروه های جهادی و خیرین همیشه در صحنه 
همراه شدند تا مهری پر عطوفت و مهربانی را برای 

دانش آموزان رقم زنند.
این گروه های جهادی در گرمای تابستان با تلاش 
بی وقفه مشغول بازسازی و زیباسازی مدارس شدند 
سال  آغاز  در  خود  جدید  خانه  در  آموزان  دانش  تا 
اینک  و  باشند  داشته  راحتی  و  آسایش  تحصیلی 
استان البرز با وجود تمام کمبود ها به واسطه مهاجر 
آموزان  دانش  از  پذیرایی  آماده  از هر حیث  پذیری 
کسری  هیچ  با  دانش  آموختن  مسیر  در  تا  است 

مواجه نشوند.

با هدف حمایت از دانش  آموزان کم  برخوردار؛   »برای آینده  سازان« در البرز آغاز شد

»دنیای هوادار« گزارش می  دهد؛ پیشروی نهضت مدرسه  سازی البرز در سایۀ مهربانی جهادی
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»مسعود حبیبی« -معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت- با اشاره به تاکید ویژه رئیس جمهور مبنی بر بازگشت به 
تحصیل دانشجویان اخراجی و دارای احکام انضباطی، گفت: با دستور وزیر بهداشت، احکامی که برای دانشجویان معترض 
در سال  های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ صادر شده، با بهره گیری از رویکرد جذب حداکثری رهبر فرزانه انقلاب، ایده محوری وفاق ملی 
رئیس جمهور و همچنین در راستای افزایش سرمایه اجتماعی نظام مقدس جمهوری اسلامی، ایجاد امید و انگیزه در 
بین دانشجویان و جوانان عزیز و شروعی پر نشاط برای دانشگاه ها در آغاز سال تحصیلی، متوقف شد و دوباره به محصل 

تحصیل خود باز می گردند.

دانشجویان به دانشگاه برگشتند

سلامت

رئیس بخش پیوند سلول های بنیادی مرکز طبی کودکان 
اهداکنندگان  ملی  شبکه  توسعه  که  است  مدتی  گفت: 
درحالی  که  شده  متوقف  ایران  خونساز  بنیادی  سلول های 
نجات جان برخی از بیماران سرطانی، خونی، نقص ایمنی و 
بیماری هلی متابولیک وابسته به پیوند سلول های بنیادی 

خونساز است.
اعلام  با  حمیدیه  امیرعلی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
این  مسئله، افزود: حمایت نشدن مراکز پذیره نویسی سلول 
های بنیادی خونساز، کاهش قابل ملاحظه فعالیت های 
سامانه شبکه ملی و متوقف شدن ارتباطات بین المللی در 
مجمع جهانی اهداکنندگان سلول های بنیادی خونساز از 
مهمترین دلایل عدم توسعه شبکه ملی اهداکنندگان سلول 

های بنیادی خونساز ایران است.
مدتی است که از مراکز پذیره نویسی اهداکنندگان سلول 
تعداد  نتیجه  در  و  نشده  حمایت  خونساز  بنیادی  های 

اهداکنندگان افزایش نیافته است.
حمیدیه ادامه داد: هزینه آزمایش HLA باید از سوی وزارت 
بهداشت به مراکز پذیره نویسی پرداخت شود که این کار 
انجام نمی شود در نتیجه شبکه ملی اهداکنندکان نسبت 
جمعیت کشور ضعیف شد و روند افزایشی این شبکه ملی 

متوقف شده است.
وی با اشاره به اینکه ۱۵ مرکز پذیره نویسی در کشور ایجاد 
شده است، افزود: چندین مرکز پذیره نویسی اهداکنندگان 
در شهرهایی مانند تهران، مشهد، تبریز، کرمانشاه، شیراز و 

همچنین در سازمان انتقال خون راه اندازی شده است.

حمیدیه ادامه داد: فعالیت مراکز پذیره نویسی اهداکنندگان 
با کمک خیرین و نیکوکاران به صورت بسیار آهسته و کند در 
حال انجام است، که اصلا مناسب نیست و باید هرچه سریع 

تر این مراکز یاری شوند.
سامانه شبکه ملی اهداکنندگان سلول های بنیادی حدود ۲ 

سال غیرفعال است
های  سلول  اهداکنندگان  ملی  شبکه  سامانه  افزود:  وی 
بنیادی خونساز حدود ۲ سال غیرفعال است و قابلیت افزایش 
اطلاعات اهداکنندگان سلول های بنیادی خونساز را ندارد به 
عبارتی در ۱۵ مرکز پذیره نویسی تعداد زیادی داوطلب داریم 
اما به دلیل فعال نبودن سامانه امکان ثبت آنان وجود ندارد.
فعال  را  سامانه  این  که  کرد  تقاضا  از مسئولان  حمیدیه 
و به روز کنند و گفت: وزیر وقت بهداشت در سال ۱۳۹۴ 
نخستین آیین نامه مراکز پذیره نویسی اهداکنندگان سلول 
های بنیادی خونساز و بانک خون بند ناف را ابلاغ کرد اما 
متاسفانه اغلب مفاد این آیین نامه تاکنون اجرا نشده و در 
نتیجه فعالیت مراکز پذیره نویسی سلول های بنیادی خونساز 

بسیار کند به پیش می رود.
وی تاکید کرد: از چندماه پیش امکان جستجوی بین المللی 
هم قطع شده به عبارتی بیماران نیازمند از جستجوی بین 
المللی برای پیدا کننده اهداکننده کاملا سازگار محروم شدند. 
در سال ۲۰۰۹ میلادی ما بیست و ششمین کشوری بودیم که 
عضو مجمع جهانی اهداکنندگان سلول های بنیادی خونساز 
)WMDA( شدیم، اما ۶ ماهی است از ارتباط با این مجموعه 

بین المللی پزشکی بی بهره هستیم.
در کشورمان سابقه پیوند بنیادی خونساز به بیش از سه 
دهه رسیده اما این پیوند مناسب توسعه پیدا نکرده بود 

که علت آن هم این است که در حدود ۲ دهه اول از پیوند 
خود فرد به خود )اتولوگ( یا از خویشاوند )خواهر و برادر( 

استفاده می شد.
حمیدیه تصریح کرد: در همان زمان در مراکز مختلف دنیا از 
پیوند سلول های بنیادی خونساز از دهندگان غیر خویشاوند 
استفاده می کردند یعنی اینکه با ایجاد بانک اطلاعات HLA از 
اهداکنندگانی که تمایل به اهدا داشتند، استفاده می کردند.

نویسی  پذیره  مراکز  اولین  اندازی  راه  از  بعد  افزود:  وی 
اهداکنندگان سلول های بنیادی در کشور در سال ۱۳۸۸ 
پیوند در کشور بیش از قبل شتاب کیفی و کمی پیدا کرد 
و توسعه یافت. شبکه ملی اهداکنندگان سلولهای بنیادی 
خونساز تا حدود سه سال پیش با شیب ملایم در حال 
توسعه بود اما تقریبا از این زمان فعالیت ها کند شده است.

حمیدیه تاکید کرد که بانک اهداکنندگان سلول های بنیادی 
خونساز باید متناسب با جمعیت کشور و تعداد مراکز پیوند 
سلول های بنیادی خونساز )واقع در بیمارستان های کشور( 

توسعه پیدا کند.

»دنیای هوادار« از امکان سرنوشت نجات بیماران سرطانی و نقص ایمنی می  گوید؛

توسعۀ شبکه ملی اهداکنندگان متوقف شد؟ 

برخورد با تخلفات عرضه کالاهای  
سلامت در فضای مجازی

مسئول بازرسی معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی 
اهواز اعلام کرد: کالاهای سلامت در فضای مجازی رصد و با 

تخلفات آن به شدت برخورد می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، موسی ظهیری نژاد روز گذشته 
در نشست وبیناری مربوط به کارگاه آموزشی رصد کالاهای 
سلامت فضای مجازی در معاونت غذا و داروی تاکید کرد: در 
این نشست، کارشناسان شرکت کننده در زمینه نحوه برخورد 
با تخلفات سایت های دارای نماد اعتماد الکترونیکی آشنا 
می شوند، همچنین سایت های رصد شده به صورت کارشناسی 

مورد بررسی قرار خواهند گرفت.
وی ادامه داد: نمایندگان مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت 
صمت، پلیس امنیت اقتصادی و پلیس فتا فراجا و غیره 
نکات مرتبط با موضوع رصد فضای مجازی را یادآوری کرده و 
چالش ها و راهکارهای پیشنهادی عملیاتی در جلسه مذکور بین 
کارشناسان معاونت های غذا و دارو و نمایندگان بقیه سازمان ها 

مورد تبادل نظر قرار گرفت.
ظهیری خاطرنشان کرد: تصمیمات خوبی برای پیشرفت فعالیت 
های نظارتی و کنترل فضای مجازی گرفته شد و معاونت غذا 
و داروی اهواز نیز چالش ها و راکارهای پیشنهادی خود را به 

سازمان قبل از برگزاری کارگاه آموزشی ارسال کرده بود.
به گفته مسئول رسانه و اطلاع رسانی انجمن داروسازان ایران، 
ورود بازار دارو به فضای مجازی و فعالیت سکوهای مختلف 
یا »پلتفرم ها« در این زمینه با هدف کسب منافع مالی، تهدید 

جدی برای سلامت جامعه محسوب می شود.
دکتر مرضیه بذرافشان اعلام کرد: بر اساس  ماده ۱۵ قانون 
تعزیرات حکومتی امور بهداشتی و درمانی مبنی بر اینکه »عرضه 
و فروش دارو باید با حضور مسئول فنی انجام گیرد« و  ماده ۱۶ 
تاکید بر »لزوم حضور مسئول فنی در ساعات مقرر در داروخانه«، 
فروش اینترنتی دارو نقض می شود، چراکه مبدا فروش دارو باید 
داروخانه باشد و شواهدی برای نظارت بر روند عرضه دارو از 

طریق فضای مجازی وجود ندارد.

 سایبری

رقیه نوری

سرپرست معاونت محیط زیست انسانی گفت: برای مدیریت کانون 
گرد و غبار خارجی گرد و غبار تا ۲۰ سال زمان نیاز است چراکه 
اعتمادسازی، مشارکت، رد و بدل کردن اطلاعات و عبور از چالش ها 

در تعامل با کشورهای همسایه زمان بر است.
طوفان های ماسه و گرد و غبار یکی از عوامل موثر بر تخریب 
سرزمین و افزایش بیابان زایی همچنین آسیب به سلامت، رفاه و 
معیشت مردم،، جنگل زدایی، از بین رفتن تنوع زیستی و بهره وری 
زمین است. با توجه به تغییرات اقلیمی و تداوم خشکسالی، این 
طوفان ها می توانند مشکلاتی را برای کشورها ایجاد کنند. ایران در 
اقلیمی خشک و نیمه خشک واقع شده و در فصول مختلف با 
این پدیده مواجه است. گرد و غبار علاوه بر منشاء داخلی، منشاء 
خارجی نیز دارد بنابراین سازمان حفاظت محیط زیست دردولت 
سیزدهم دیپلماسی زیست محیطی را در دستور کار قرار داد و در این 
جهت نشست های دوجانبه و چند جانبه با کشورهای همسایه در 

زمینه گرد و غبار را برگزار کرد.
در ادامه تلاش های دیپلماتیک یک کنفرانس منطقه ای با حضور 
۱۱ کشور منطقه و تعدادی دستگاه بین المللی و یک کنفرانس 
بین المللی با حضور حدود ۵۰ کشور و ۱۵ نهاد بین المللی برگزارشد. 
در بیانیه پایانی این دو کنفرانس به موضوعات مرتبط با ایجاد 
مرکز منطقه ای و یک صندوق برای پشتیبانی از اقدامات اجرایی 
منطقه ای و بین المللی، اجرایی شدن دو برنامه عمل زیر منطقه ای 
برای غرب، جنوب غرب و شرق و شمال شرق کشور اشاره کرد. 
با الهام گرفتن از این بیانیه ها، پیش نویس قطعنامه مقابله با 

طوفان های شن و گردوغبار تهیه و درششمین مجمع محیط 
زیست ملل متحد در نایروبی مطرح و با عنوان قطعنامه »مقابله 
با طوفان های ماسه و گرد و غبار« در مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد با اجماع اعضا تصویب و روز ۱۲ جولای )۲۲ تیر( به عنوان روز 

جهانی مقابله با طوفان های گرد و غبار نامگذاری شد.
با روی کار آمدن دولت چهاردهم، شینا انصاری به عنوان رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست منصوب شد. او که در ایام انتخابات 
ریاست جمهوری به عنوان رئیس کمیته محیط زیست مسعود 
پزشکیان فعالیت می کرد، گفته بود:  با توجه به افزایش طوفان های 
گرد و غبار در منطقه  و تاکید بیانیه زیست محیطی دولت چهاردهم 

بر تقویت دیپلماسی زیست محیطی به طور قطع تعاملات منطقه ای 
و جهانی برای کاهش مشکل گرد و غبار مورد توجه دولت چهاردهم 
قرار خواهد گرفت. صدیقه ترابی - که به تازگی به عنوان سرپرست 
معاونت محیط زیست انسانی انتخاب شده است - در این زمینه 
گفت: کشور ما هم از غرب و از طریق حوضه دجله و فرات و از 
شرق و از طریق حوضه رودخانه هیرمند دچار مشکل گرد و غبار 
است. مدیریت کانون های داخلی گرد و غبار به عهده خودمان است 
و تاکنون مطالعات و فعالیت های خیلی خوبی در این زمینه انجام 
شده است. خوشبختانه طرحش هم در معاونت محیط زیست 

انسانی سازمان حفاظت محیط زیست وجود دارد.

او ادامه دارد: لازم است تعامل خیلی خوبی با کشورهای همسایه برای 
مدیریت کانون های خارجی گرد و غبار داشته باشیم. این گرد و غبار نه 
فقط کشور ما بلکه کشور همسایه را هم آزار می دهد. در دجله، فرات و 
هیرمند این مسئله وابسته به مشکلات آب است. در این شرایط باید 
به سمت تدوین برنامه مشترک برویم. کار آسانی نیست و مذاکرات 
بین المللی خیلی دیر به نتیجه می رسد اما لازم است در این زمینه 
اقدام کنیم. این کار در حوضه های آبریز مشترک شاید گاهی اوقات 

۲۰ سال طول بکشد.
سرپرست معاونت محیط زیست انسانی اضافه کرد: از وقتی کار 
مشترک شروع و تا وقتی که اولین نتایج حاصل می شود، ۲۰ سال 
زمان نیاز است تا اعتمادسازی، مشارکت، رد و بدل اطلاعات و 
عبور از چالش ها انجام شود. بعد از این مدت زمان تازه باید شاهد 
کاهش پیامدها باشیم. اگر همین امروز هم شروع کنیم، دیر است. 
البته قبلا هم کارهای خیلی زیادی انجام شده است اما در بحث 

موضوعات بین المللی اصلا کار راحتی نخواهیم داشت.
او درباره برنامه معاونت انسانی محیط زیست در دولت چهاردهم 
برای ساماندهی پسماند استان های شمالی گفت: همکاران کارهای 
خیلی خوبی در این زمینه انجام دادند و بسیاری از برنامه ها تدوین 
شده است. برنامه های اجرایی هم برایش دارند. خوشبختانه وزارت 
کشور هم اعلام کرده که اعتبارات خوبی را برای این کار می تواند 

تخصیص دهد و ما می توانیم پیگیری کنیم.
ترابی در پایان تاکید کرد: یکی از وظایف اصلی ام پیگیری این 

موضوع است تا به نتیجه برسد.

مدیریت کانون های خارجی گرد و غبار زمان بر است؛ شاید تا ۲۰ سال!
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عملکرد حوزه حمل ونقل جاده ای در پنج ماهه نخست سال 
۱۴۰۳ حاکی از آن است که میزان ترانزیت بار در این مدت به 
۷.۸ میلیون تن رسیده است که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته )۴.۵ میلیون تن( افزایش ۷۳ درصدی را نشان 

می دهد.
به گزارش »دنیای هوادار«، گزارش معاونت برنامه ریزی و 
مدیریت منابع وزارت راه و شهرسازی حاکی از آن است که 
میزان ترانزیت بار توسط بخش جاده ای در پنج ماهه نخست 
سال ۱۴۰۳ به ۷.۸ میلیون تن رسیده است که در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشته )۴.۵ میلیون تن( افزایش ۷۳ 
درصدی را نشان می دهد. بررسی روند ۱۰ ساله ترانزیت نیز 
حاکی از آن است که بیشترین میزان ترانزیت در پنج ماهه 
نخست سال ۱۴۰۲ با ۴.۵ میلیون تن ثبت شده بود که با 
افزایش ۷۳ درصدی در سال جاری، رشد قابل توجهی را تجربه 

کرده است.
بیشترین میزان ترانزیت ورودی از پایانه مرزی پرویزخان و 
بندر شهید رجایی به ترتیب با ۲.۲ و ۲ میلیون تن گزارش 
شده است. در مقابل، کمترین میزان ترانزیت مربوط به منطقه 
آزاد کیش و پایانه مرزی مهران به ترتیب با ۶ و هفت تن 
است. این افزایش قابل توجه در ترانزیت جاده ای می تواند 

نشان دهنده بهبود وضعیت اقتصادی و افزایش فعالیت های 
تجاری در بخش حمل و نقل جاده ای باشد.

در بخش حمل بار با بارنامه، میزان بار جابه جا شده در پنج 
ماهه نخست سال ۱۴۰۳ به ۲۳۷ میلیون تن رسیده است. 
این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که ۲۳۰ 
میلیون تن بود، سه درصد افزایش داشته است. بررسی روند 
۱۰ ساله حمل بار نشان می دهد که بیشترین میزان حمل بار 
در پنج ماهه نخست سال ۱۴۰۲ با ۲۳۰ میلیون تن ثبت شده 
بود که با وجود افزایش سه درصدی در سال جاری، همچنان 

نسبت به سال گذشته روندی صعودی در جریان است.
استان های اصفهان و تهران در صدر مقاصد حمل بار جاده ای
مقصد  به  بار  حمل  میزان  بیشترین  گزارش،  این  برپایه 
استان های اصفهان و تهران به ترتیب به میزان ۲۴ و ۲۲ 
میلیون تن بوده است. در مقابل، کمترین میزان حمل بار 
مربوط به استان های کهگیلویه و بویراحمد و خراسان شمالی 
با ۸۸۹ تن و یک میلیون و ۶۸۳ هزار تن است. از مجموع 
۲۳۷ میلیون تن بار جابه جا شده، ۷۷ میلیون تن )۳۳ درصد( 
مواد ساختمانی و معدنی، ۴۶ میلیون تن )۲۰ درصد( مواد 
شیمیایی، ۴۶ میلیون تن )۲۰ درصد( محصولات کشاورزی، 
دامی و غذایی، ۳۹ میلیون تن )۱۶ درصد( کالای فلزی و ۲۸ 
میلیون تن )۱۲ درصد( شامل سایر کالاها نظیر ماشین آلات، 

کاغذ و چوب، و خرده بار بوده است.

تعداد مسافر جابه جا شده با صورت وضعیت در این مدت به 
میزان ۵۶ میلیون نفر گزارش شده است. از میان ۵۶ میلیون 
نفر مسافر جابه جا شده، ۲۹ میلیون نفر )۵۱ درصد( از اتوبوس، 
۱۹ میلیون نفر )۳۴ درصد( از مینی بوس و هشت میلیون 
نفر )۱۵ درصد( از خودروی سواری استفاده کرده اند. بیشترین 
میزان جابه جایی مسافر به مقصد استان های خراسان رضوی 
و کرمان به ترتیب به میزان هفت و ۶ میلیون نفر بوده 
است، در حالی که کمترین میزان جابه جایی به استان های 
کهگیلویه و بویراحمد و سمنان به ترتیب با ۲۲۱ و ۴۱۹ هزار 

نفر اختصاص داشته است.

فروش خودروهای برقی اروپا در سال ۲۰۲۵ افزایش می یابد. نتایج نشان داد که سهم بازار خودروهای الکتریکی در سال ۲۰۲۵ به شدت 
افزایش می یابد، زیرا محدودیت های آلاینده ها سخت تر می شود و تولیدکنندگان مدل های ارزان تری را ارائه می کنند. بر اساس گزارش ها، 
خودروهای الکتریکی در سال آینده ۲۴ درصد از خودروهای جدید فروخته شده در اروپا را تشکیل خواهند داد. در این گزارش آمده است 
که انتظار می رود فروش خودروهای الکتریکی به ۲۴ درصد از سهم بازار در سال ۲۰۲۵ افزایش یابد، که از طریق گسترش عرضه های انبوه 
خودروهای برقی در بازار حمایت می شود. طبق گزارش خبرگزاری فرانسه، رشد فروش قوی خودروهای برقی در اروپا پیش بینی شده است 

که ناشی از خرید ناوگان شرکت ها و شرکت های اجاره بلندمدت است.

چراغ برقی های اروپا سبز شد

تا پایان مردادماه؛

ترانزیت جاده  ای 73 درصد رشد کرد

راه و شهرسازی

 

مسئله  ای که دوباره از کشوی میز بیرون آمد؛

ناگهان انتقالِ پایتخت!

موضوع انتقال پایتخت که بعضا در دهه های اخیر مطرح 
بار دیگر مورد توجه سیاست گذار قرار گرفته  می شود یک 
است. به نظر می رسد ایده رئیس جمهور آن است که پایتخت 

از مرکز به جنوب کشور منتقل شود.
چند روز قبل مسعود پزشکیان گفت: »توسعه کشور با ادامه 
روند فعلی امکان پذیر نیست، اینکه بخواهیم همچنان منابع 
اولیه را از جنوب کشور و دریا به مرکز بیاوریم و تبدیل به 
محصول کنیم و دوباره برای صادرات به جنوب بفرستیم، 
به شدت توان رقابت ما را مستهلک کرده و کاهش می دهد؛ 
چاره ای نداریم جز اینکه مرکزیت اقتصادی و سیاسی کشور را 
به جنوب و نزدیک دریا منتقل کنیم. تهران به عنوان پایتخت 
کشور با مشکلاتی دست به گریبان است که هیچ راه حلی 
جز انتقال مرکزیت نداریم؛ کمبود آب، نشست زمین، آلودگی 
هوا و امثال آن با تداوم سیاست ها و اقداماتی که تا به 
حال اتخاذ و اجرا شده اند، فقط تشدید شده و راه حل اساسی 
جابه جایی مرکزیت سیاسی و اقتصادی کشور است. انتقال 
مرکزیت سیاسی و اقتصادی هم به این شکل که ما خودمان 
در تهران بنشینیم و به مردم بگوییم جابه جا شوند، مقدور و 
ممکن نیست، باید ابتدا خودمان برویم تا مردم هم دنبال 

ما بیایند«.
با توجه به چالش های کلانشهر تهران از جمله مسئلۀ ترافیک، 
پایتخت  انتقال  آبی، موضوع  آلودگی هوا و کمبود منابع 
تقریبا در تمام دولت های پس از انقلاب مطرح شده اما پس 
از آن برنامه هایی برای توسعه و تکمیل زیرساخت های تهران 
و تمرکززدایی از این کلانشهر مطرح شده و موضوع انتقال 
به نتیجه نرسیده است تا این که اخیرا توسط رئیس دولت 

چهاردهم به عنوان یک ایده مطرح شد.
رئیس جمهور درباره امکان توقف ساخت و ساز مسکن در 
تهران، اظهار کرد: ساخت و ساز اینگونه نیست که یکباره 
متوقف شود. رسانه کارش آگاهی رساندن است نه تثبیت 
بی ثباتی. ما در این وضعیت چه در انرژی، گاز، برق و پول 
به سمت فروپاشی حرکت می کنیم و باید راه خروج از این 
متخصصان  و  کارشناسان  رسانه ها،  کمک  با  را  وضعیت 

بیابیم.
مسئلۀ انتقال پایتخت از تهران در برهه های مختلف از جمله 
زمان جنگ ایران و عراق، سال ۱۳۷۹، سال ۱۳۸۳ سال ۱۳۸۶ 
و سپس در جریان زلزله جنوب تهران در سال ۱۳۸۸ مطرح 
شد. در این خصوص ۹ آّبان ۱۳۸۸ مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در مصوبه ای بر لزوم انتقال مرکز سیاسی برای بهبود 
استقرار جمعیت تا پایان سند چشم انداز ۱۴۰۴ تا کید کرد. 
اما پس از بررسی های کارشناسان مختلف شهرسازی اعلام 

شد که انتقال پایتخت گزینه مناسبی برای تهران نیست.
در دولت روحانی نیز کمیسیونی برای بررسی موضوع تغییر 
پایتخت تشکیل شد. مجلس شورای اسلامی نیز سال ۱۳۹۴ 
قانون امکان سنجی انتقال مرکز سیاسی و اداری کشور و 
ساماندهی و تمرکززدایی از تهران را به تصویب رساند. با 
این حال کارشناسان شهری از جمله پیروز حناچی ـ شهردار 
سابق تهران، امکان انتقال پایتخت را ضعیف دانست. در سال 
۱۳۹۷ نیز شورای عالی ساماندهی پایتخت شکل گرفت اما در 
سال ۱۳۹۹نتیجه این تحقیقات منجر به آن شد که موضوع 

انتقال پایتخت از دستور کار خارج شود.
در حال حاضر مجددا مسئله تغییر پایتخت یا تمرکززدایی 
از آن توسط مسعود پزشکیان ـ رئیس جمهور مطرح شده و 
باید ببینیم که آیا این برنامه این بار به نتیجه می رسد یا به 

سرنوشت پیشنهادات قبلی دچار می شود؟

دریچه

فراموش کردن مطالب، تجربه مشترک همه افراد است که 
آگاهی از روند و دلایل این تجربه باعث آرامش و ایجاد 

توانایی تسلط بر افکار می شود.
وبگاه لایو سایِنس در گزارشی آورده است: آیا تا به حال 
برایتان اتفاق افتاده که وارد اتاقی شوید و فراموش کنید 
چرا وارد آن شده اید یا هنگام صحبت کردن فراموش کنید 
چه می خواستید بگویید؟ چه اتفاقی می افتد که فراموش 

می کنیم به چه چیزی فکر می کردیم؟
برای فهم اینکه چرا مطالب را فراموش می کنیم ابتدا باید 
نحوه عملکرد حافظه را بفهمیم و باورهای نادرست درباره 

آن را کنار بگذاریم.
سوزان جاگی )Susanne Jaeggi(، استاد روانشناسی در 
دانشگاه نورث ایسترن در آمریکا، می گوید: حافظه فقط 
یک چیز نیست؛ بلکه اجزای بسیار متفاوتی دارد که با 

فرآیندهای شناختی متفاوتی مرتبط هستند.
در این راستا، باید بدانیم دو نوع حافظه وجود دارد: حافظه 
بلندمدت و حافظه فعال )حافظه کاری(. خاطرات بلندمدت 

دانش،  از خاطرات شامل  دسته ای وسیع و چندوجهی 
تجربیات و مهارت هایی است که برای مدت طولانی )از 
چندین ساعت گرفته تا همه عمر( در مغز ذخیره می شوند. 
این در حالی است که افکار موجود در حافظه فعال، هر 

بار فقط چند ثانیه یا چند دقیقه به ذهن خطور می کنند.
ارِل کِی میلر ) Earl K. Miller(، پروفسور علوم اعصاب در 
دانشگاه امِ آی تی در آمریکا، می گوید: حافظه فعال مانند 
»صفحه طراحی تفکر آگاهانه« است. هر جزئی از اطلاعات 
حسی  ورودی  مسیرهای  و  درونی  گفت وگوی  جدید، 
به حافظه فعال منتقل می شود و برخی ویژگی های این 
نوع حافظه، مشخص می کند که چرا ما چنین افکاری را 

فراموش می کنیم.
میلر توضیح داد: اولین ویژگی حافظه کاری، ظرفیت بسیار 
محدود آن است، روان شناسان تخمین می زنند که افراد 
فقط می توانند حدود چهار تا هفت »تکه« از اطلاعات مانند 
حروف، اعداد، کلمات یا عبارات را در حافظه فعال خود 
نگه دارند. مغز به جای اینکه از همه این »تکه ها« به طور 
هم زمان آگاه باشد، از یک فکر به فکری دیگر می پردازد که 
احتمال فراموشی برخی افکار در این میان بیشتر می شود.

ویژگی دوم این است که مغز مسائل بی اهمیت را به 
سرعت از حافظه فعال پاک می کند تا جایی برای اطلاعات 
به  کوتاه مدت  خاطرات  آن  اگر  بنابراین  کند؛  باز  جدید 
خاطرات بلندمدت )فرآیندی به نام تثبیت( منتقل نشوند، 

به زودی توجه از روی آن ها برداشته می شود.
به گفته میلر، مغز قادر نیست چند کار را به صورت هم زمان 
انجام دهد، باید میان افکار مختلف تعادل برقرار کند؛ زیرا 
حافظه فعال ما به سوی افکار مختلف می رود. این امر 
مستلزم تلاش و توجه آگاهانه است که قشر پیش پیشانی 

مغز؛ منطقه ای که با یادگیری پیچیده، تصمیم گیری و 
استدلال درگیر است، بر آن نظارت می کند. اگر توجه به 
یکی از آن افکار جلب و بر روی آن متمرکز شود یا به جای 

جدیدی منحرف شود، مغز افکار قبلی را فراموش می کند.
عوامل فراموشی کدام اند؟

میلر می گوید: مثل این است که مغز چند توپ در دست 
دارد و یکی از آن ها را رها می کند؛ در این هنگام است 
که مطالب را فراموش می کنید. مخصوصاً هنگامی که مغز 
خواب آلود است یا در اثر الکل یا دیگر مواد مخدر دچار 
اختلال می شود، توپ های بیشتری را رها می کند یعنی 
مطالب بیشتری را از حافظه فعال خارج می کند. سن نیز 
یکی دیگر از عوامل فراموشی است. عملکرد حافظه فعال 
در ۲۰ سالگی فرد به اوج خود می رسد و در دوران میانسالی 

شروع به کاهش می کند.
برای جلوگیری از فراموشی چه کار کنیم؟

میلر برای جلوگیری از فراموش کردن مطالب، در وهله 
اول توصیه کرد که از انجام چند کار به صورت هم زمان 
خودداری کنید. وی گفت: وقتی فکر می کنید در حال انجام 
چند کار به صورت هم زمان هستید، تلاش می کنید بین 
کارها تعادل برقرار کنید و این تلاش باعث افزایش احتمال 

فراموشی می شود.
گفت:  فراموشی  هنگام  در  لازم  اقدام  درباره  نیز  جاگی 
بازآفرینی شرایط ممکن است به یادآوری مطالب کمک 
کند؛ یعنی هنگامی که چیزی را فراموش کردید به اتاقی 
برگردید که قبلاً در آن بودید و افکار خود را دنبال کنید. این 
اقدام ممکن است به مغز کمک کند تا بتواند چند ثانیه به 
حافظه فعال خود رجوع کند و فکر را قبل از نابودی کامل 

بازیابی کند.

چرا فراموش می کنیم به چه فکر می کردیم؟

مجید انتظاری

محمد ملک  دار
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رئیس سازمان صداوسیما در حکمی حسن عابدینی را به سمت معاون سیاسی سازمان صداوسیما منصوب کرد.

پیمان جبلی رئیس سازمان صدا و سیما در حکم انتصاب حسن عابدینی به سمت معاون سیاسی رسانه ملی بر رصد و پایش دقیق و به هنگام تحولات و رویدادهای 

خبری در عرصه ملی، منطقه ای و بین المللی و انعکاس صحیح و به موقع آن ها به صورتی نوآورانه،  جذاب و تأثیرگذار و توجه به اصل روایت اولی و افزایش سرعت 

در تأمین نیازهای خبری مخاطبان تاکید کرده است.

حسن عابدینی معاون سیاسی سازمان صداوسیما شد

دست  به  نقد

- آلمان. برلین. 1931
آلمان، مغلوب بزرگ جنگ جهانی اول، هنوز نتوانسته از زیر 
بار سنگین شکست در جنگ، کمر راست کند. جمهوری وایمار 
اگرچه طی یک دورۀ پنج  سالۀ پساجنگ موفق می  شود ثبات 
نسبی بر کشور آلمان حاکم کند اما سرانجام، رشتۀ امور از 
دستانش رها و آلمان درگیر مشکلات عدیدۀ سیاسی، اقتصادی 
تورم  بی  پولی،  بیکاری،  فقر،  سایۀ  می  شود.  اجتماعی  و 
افسارگسیخته و... بر سر شهروندان آلمانی سنگینی می  کند. 
مردمانی فقیر، مأیوس، خسته و دلمرده که به امید نجات به 

هر تخته  پاره  ای چنگ می  زنند.
نیازهای  ابتدایی  ترین  به  در دستیابی  در شرایطی که مردم 
انسانی،  رفتارِ  و  اخلاق  مداربودن  وامانده  اند،  خویش  زندگی 
از اعراب ندارد و جامعه با سرعت زیاد در سراشیبی  محلی 
انحطاط اخلاقی قرار می  گیرد. از طرف دیگر در گوشه و کنار 
می  شود؛  مشاهده  نازی  حزب  ظهور  و  بروز  از  نشانه  هایی 
نشانه  هایی نچندان محسوس. گاهی پوستری از این حزب 
بر در و دیوار شهر دیده می  شود و گاهی سخنرانی  هایشان 
از رادیو شنیده می  شود. حزب نازی از ناامیدی مردم، از فقر 
و بدبختی آن  ها تغذیه می  کند و بتدریج گسترش می  یابد. 
اقتصادِ شکست خورده، جامعۀ غیراخلاقی و افتادن در مسیر 
فاشسیم، آلمان را به بن  بست می  رساند. آلمان در شرف نابودی 
است و یا شاید حتی کل جهان و پیش از همۀ آن  ها زندگی 

جیکوب فابین!
جیکوب فابین در برلینِ زخم  خورده از جنگ و رو به نابودی، 
سودای نوشتن کتابش را در سر دارد؛ »غم نان اگر بگذارد« 
البته! او روزها به  عنوان کپی  رایتر یک شرکت تولید و فروش 
سیگار مشغول است و شب  ها را بی  هدف مشغول پرسه  زدن در 
کلاب  ها و بارهای مختلف و وقت  گذرانی با زن  ها است. فابین 
که به  عنوان سربازِ حاضر در جبهه  های جنگ، آنچه را که باید 
دیده و آنچه را که وظیفه  اش بوده به سرانجام رسانده، حالا 
خالی از هر آرمان و عقیده و ایدئولوژی است. اما این موضوع 
باعث نمی  شود که او از اصول اخلاقی خود عدول کند. برای 
فابین زوال اخلاقی آلمان ترسناک  تر از فجایع اقتصادی است و 
این موضوع در چند سکانس بوضوح به تصویر کشیده می  شود.
فابین حتی وقتی پول زیادی هم ندارد، مرد ژنده  پوشی را که 
برای کمی غذا در رستوران گدایی می  کند با احترام سر میز خود 
می  نشاند و او را مهمان خود می  کند فقط برای آنکه از تحقیر او 
توسط دیگران جلوگیری کند. تام شیلینگ بازیگر آلمانی نقش 
جیکوب فابین با بازی درست و به اندازه   توانسته در فیلمی 
که کاراکتر کم ندارد، بار اصلی را به دوش بکشد و در این کار 

موفق هم می  شود.
فیلم با یک نمای تراولینگ آغاز می  شود. دوربین مخاطب 
را از پله  های ایستگاه قطار به پایین و درون ایستگاه می  برد. 
جایی که بنظر می  رسد در زمان حال می  گذرد. این را از روی 
لباس آدم  هایی که درون ایستگاه هستند و از روی گوشی  های 
ادامه  حرکت  فهمید.  می  شود  دارند،  دست  در  که  موبایلی 
پیدا می  کند و دوربین از پله  های ایستگاه قطار بالا می  رود و 
ناگهان از زمان گذشته و سال ۱۹۳۱ سر در می  آورد. این را از 
روی پوسترهای تبلیغاتی حزب نازی که به دیواره  های مترو 
چسبیده و از لباس  ها و کلاه  هایی که مردم به تن دارند می  شود 
فهمید. این تغییر زمان، بسیار نامحسوس صورت می  گیرد و 

تنها با دقت  کردن در جزئیات می  توان متوجه آن شد.
دومینیک گراف، کارگردان فیلم، با این سکانس افتتاحیۀ 
خلاقانه، مخاطب را به زمان موردنظر برای تعریف قصه  اش 

پرتاب می  کند. گراف البته از این دست حرکات خلاقانه در 
سراسر فیلم سه  ساعته  اش کم ندارد. او از تصاویر آرشیوی و 
مستند در جای جای فیلم استفاده می  کند. گاهی با تقسیم 
صفحۀ نمایش به چند قسمت، یک پلان را از زوایای مختلف 
نشان می  دهد و یا چند سکانس را همزمان با هم به تصویر 
دوربین،  زوایای  قاب  بندی  ها،  سریع،  کات  های  می  کشد. 
نورپردازی غیرطبیعی، میزانسن  هایی که به صحنۀ تئاتر پهلو 
می  زند و حرکت  های سریع دوربین، همه تمهیدات دومینیک 
گراف برای برهم  زدن فرم روایی متعارف در تازه  ترین اثرش 
و  می  کند  حرکت  سرعت  با  و  دیوانه  وار  دوربین  است. 
می  چرخد و مخاطب را گیج می  کند و تا جایی این حرکات 
را ادامه می  دهد که فابین با شخصیت کورنلیا آشنا و عاشق 
او می  شود. اینجاست که دوربین کمی آرام می  گیرد؛ گویی 
حرکات دوربین نشانه  ای از درون پرتلاطم فابین است و حالا 
که او در کنار کورنلیا به آرامش رسیده، حرکات دوربین هم 

باید آرام شود!
کورنلیا دومین شخصیت محوری فیلم است. دختری جوان 

و بسیار زیبا که در پی بازیگرشدن است و برحسب اتفاق با 
فابین آشنا شده و با او وارد رابطه  ای عاشقانه می  شود. کورنلیا 
با ورودش به داستان ثبات و آرامش نسبی را برقرار می  کند، که 
این ثبات را هم در فرم و هم در محتوا می  توان مشاهده کرد. 
بنظر می  رسد که کورنلیا نماد روشنی در دل تاریکی و یا نماد 
زیبایی در هجوم زشتی  هاست. هرچند که کمی بعدتر گراف 
این فرضیه را بر هم می  زند و یا حداقل برای قبولش شک و 

شبهه ایجاد می  کند.
یا  سومین شخصیت محوری فیلم لابوده، صمیمی  ترین و 
به  عبارتی درست  تر، تنها دوست فابین است. لابوده تراژیک  ترین 
شخصیت داستان است و اگرچه قهرمان به  حساب نمی  آید 
اما می  توان گفت مهم  ترین کاراکتر فیلم است که توجه به 
برای  مهمی  پیام  حاوی  او  شخصیت  پردازی  در  جزئیات 
مخاطب است. لابوده شخصیتی آرمان  گرا و ایدئولوژی محور و 
دقیقا نقطۀ مقابل فابین است. لابوده اگرچه فرزند یک وکیل 
ثروتمند است اما عقاید چپ  گرایانه دارد و این را بوضوح عیان 
می  کند. در زمانه  ای که زمزمه  هایی از حزب نازی از گوشه و 
کنار به گوش می  رسد؛ اینطور بی  پروایی در ابراز عقیده خطرناک 

بنظر می  رسد اما لابوده از این بابت ترسی ندارد. لابوده از سویی 
درحال گذراندن بحران عاطفی ناشی از خیانت نامزدش و از 

سوی دیگر درگیر ارائۀ تز دکترای خود به دانشگاه است. 
فابین، کورنلیا و لابوده نیز از تبعات شرایط حاکم بر جامعه در 
امان نیستند. فابین از کار اخراج می  شود. کورنلیا باید انتخاب 
کند: یا بوسیلۀ رابطه با یک تهیه  کنندۀ پنجاه  ساله، بازیگر شود و 
یا کنار فابین و عشقشان بماند و قید بازیگری را بزند. کورنلیا در 
دو راهی انتخابی انسانی و اخلاقی قرار می  گیرد و هر انتخابی 
هم بکند حرجی به او وارد نیست؛ چرا که افراد جامعه محصول 
همان جامعه هستند. هرقدر معیوب و فاسد! گاهی شرایط 
حاکم بر جامعه انسان  ها را در موقعیتی قرار می  دهد که دیگر 
حتی تلاش برای بقا هم جوابگو نیست و آدم  ها عملاً به مرحلۀ 
نزاع برای بقا می  رسند. کورنلیا باید برای بدست  آوردن چیزی، 

چیز دیگری را از دست بدهد!
لابوده برخلاف فابین و کورنلیا اگرچه دغدغه  های مالی ندارد اما 
اوضاع روحی بهتری هم ندارد. گویی در یک جامعۀ روبه زوال 
فقط فقر باعث نابودی انسان  ها نمی  شود بلکه حتی ثروتمندان 

نیز در امان نیستند. موج سهمگینی که آمده تمام طبقات 
کشتی را در هم می  شکند و غرق می  کند. در این شرایط آدم  ها 
به جایی می  رسند که طاقتشان طاق می  شود و منتظر بهانه  ای 
برای مرگ هستند. در این شرایط آدم  ها حتی شوخی شوخی 

هم می  میرند! 
فیلم یک اقتباس سه  ساعته از رمان »فابین« نوشتۀ اریش 
کستنر است. اریش کستنر که بیشتر با نوشتن کتاب  های 
کودک و نوجوان شناخته می  شود؛ با به قدرت رسیدن حزب 
در  تیزش  و  تند  زبان  بدلیل  و  شده  آن  ها  مغضوب  نازی 
نقد فاشیسم، کتاب  هایش توسط نازی  ها به آتش کشیده 
می  شود. کستنر که تا پایان جنگ جهانی دوم ممنوع الکار 
چاپ  مستعار  اسم  به  را  نوشته  هایش  و  داستان  ها  شد؛ 

می  کرد.
مدت زمان سه  ساعتۀ فیلم اگرچه از زمان معمول کمی بیشتر 
است اما مخاطب را خسته نمی  کند. روابط بین سه شخصیت 
پازل چیده شده  اصلی، بصورت  پیرنگ  بطور کلی  و  اصلی 
بطوری که کنجکاوی مخاطب را تا انتها برای فهمیدن سرانجام 
متعدد  قصه  های  و  شخصیت  ها  وجود  برمی  انگیزاند.  آن  ها 

فرعی باعث می  شود تا همواره چیزی برای دنبال  کردن وجود 
داشته باشد. فیلم  ساز شخصیت  ها را وارد داستان می  کند؛ برای 
هریک قصه  ای روایت می  کند و روایت را به انتها می  رساند؛ 
این موضوع باعث می  شود مدت زمان نسبتاً طولانی فیلم هرگز 

برای مخاطب خسته  کننده نشود.
حضور مستمر راوی از دیگر ویژگی  های فیلم است. راوی  به 
کمک شخصیت  ها -بویژه فابین- می  آید تا آنچه را که در ذهن 
آن  ها می  گذرد برای مخاطب آشکار سازد. نقطه  قوت فیلم اما 
بیش از هرچیزی مربوط به دیالوگ  های درخشانی است که 
بیان می  شود؛ بخصوص دیالوگ  هایی که بصورت پینگ  پنگی 

بین فابین و لابوده رد و بدل می  شود.
فرعی  شخصیت  های  اصلی،  شخصیت  سه  علاوه  بر  فیلم 
در  تعمداً  را  آن  ها  از  بعضی  فیلم  ساز  که  دارد  بی  شماری 
مانند  می  دهد.  قرار  یکدیگر  راه  سر  مختلف  موقعیت  های 
فرعی  شخصیت  های  اولین  جزو  که  آیرین مال،  شخصیت 
است که وارد داستان می  شود و تا انتها بارها و بارها تصادفی 
بر سر راه فابین قرار می  گیرد و قصد اغوای او را دارد و یا 
کاراکتر دختری که در تست بازیگری بخاطر کورنلیا رد می  شود 
روسپی  خانه  ها  بدترین  از  یکی  در  بعد  چند سکانس  در  و 
دیده می  شود. اما شخصیتی که سرانجامش بیش از همه 
باید مهم باشد، فابین است که اسمش و حتی تا حدودی 
سرانجامش در عنوان فیلم مشخص است: »فابین: نابودی!« 
برای رمز گشایی از پایان  بندی، فیلم  ساز در طول فیلم چند 
که  زمان  هایی  می  کند؛  اشاراتی  نامحسوس  بصورت  باری 
دوربین از روی پوستر تبلیغاتی با شعار »شناکردن یاد بگیر!« 
مخاطب  از  زودتر  فابین  که  است  موضوعی  این  می  گذرد. 
متوجه می  شود هرچند برای فهمیدن و عمل  کردن به آن دیگر 

دیر است.
در فیلم، تصادف ویژگی مهمی است و تا پایان این خصلت 
آیندۀ  به  مخاطب  که  زمانی  درست  می  کند؛  حفظ  را  خود 
فابین امیدوار می  شود، دست تقدیر و تصادف او را به مسیر 
دیگری می  برد. فیلم درحالی به پایان خود نزدیک می  شود 
که چند کودک فارغ از همه  چیز درحال آب  تنی در دریاچه 
هستند. این  ها می  توانستند همان کودکانی باشند که لابوده 
آرزو داشت معلمشان باشد؛ چرا که بنظرش بچه  ها بالغ  ترین 
در  حالا  و  هستند  ایدئولوژی  و  آرمان  پذیرش  برای  افراد 
یک جهان روبه ویرانی آن  ها تحت آرمان  های فاشیسم قرار 

خواهند گرفت.

نگاهی به شمایل بصری »جنگ« در سینمای آلمان معاصر؛

فابیان با سگ  ها به جنگ می  رود!
پریسا   الیاسی

در فیلم، تصادف ویژگی مهمی است و تا پایان 
این خصلت خود را حفظ می  کند؛ درست زمانی 

که مخاطب به آیندۀ فابین امیدوار می  شود، 
دست تقدیر و تصادف او را به مسیر دیگری 
می  برد. فیلم درحالی به پایان خود نزدیک 

می  شود که چند کودک فارغ از همه  چیز درحال 
آب  تنی در دریاچه هستند. این  ها می  توانستند 

همان کودکانی باشند که لابوده آرزو داشت 
معلمشان باشد؛ چرا که بنظرش بچه  ها 

بالغ  ترین افراد برای پذیرش آرمان و ایدئولوژی 
هستند و حالا در یک جهان روبه ویرانی آن  ها 

تحت آرمان  های فاشیسم قرار خواهند گرفت.
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پس از آغاز لیگ نخبگان آسیا و بعد از اینکه لیگ های 
مختلف فوتبال در کشورهای گوناگون، هفته های نخستین 
خود را پشت سر گذاشتند، باید منتظر معادلات جدیدی در 
مسیر قهرمانی فوتبال ایران و جهان باشیم. این در حالی 
است که در لیگ برتر ایران سپاهان در غیاب پایتخت نشینان 
یکه تازی می کند و از طرفی الزامات کنفدراسیون فوتبال 
آسیا شرایط جدیدی را برای باشگاه های ایران بوجود آورده 
است. با این مقدمه نگاهی به اخبار و حواشی فوتبال ایران 

و جهان  در زورهای اخیر خواهیم انداخت:

برق و چمن ورزشگاه قدس
اختلال در سیستم برق رسانی ورزشگاه شهدای شهرقدس 
که منجر به آسیب دیدگی و سوختگی شدید دو کارگر شد، 
حواشی بسیاری را در فضای فوتبال ایران ایجاد کرده است. 
در  الغرافه  بازیکنان  راستا گزارش شده است؛  در همین 
حالی که در ورزشگاه شهرقدس تمرین خود را شروع کرده 
بودند به دلیل خاموشی پروژکتورهای زمین، در گوشه  از 
زمین به صحبت مشغول شدند و کار تاکتیکی خود را پیش 
نبردند. آن طرف اوضاع چمن این ورزشگاه نیز نامناسب 
و  استقلال  تیم  دو  بازیکنان  انتقاد  مورد  جایی  تا  بوده 
الغرافه نیز قرار گرفته است. این درحالی است که موضوع  
تجهیز ورزشگاه ها مورد تاکید مقامات ای اف سی بوده و 
شاید این اتفاق تبعات منفی برای فوتبال ملی و باشگاهی 

کشور داشته باشد.

سرخابی ها و صدا و سیما
موضوع حق پخش تلویزیونی که از سرفصل های اقتصادی 
باشگاه ها محسوب می شود، در فوتبال ایران لاینحل مانده 
بدانیم؛ صدا و سیما  در حدود پنجاه  است. بد نیست 
بازی های  پخش  محل  از  تومان  میلیارد  هزار  هشت  و 
استقلال و پرسپولیس بدون احتساب بازی های خارجی و 
استانی درآمد کسب می کند. درآمدی که اگر بخشی از آن با 
تدبیر دولتمردان و تعامل دو نهاد صدا و سیما و فدراسیون 
به این دو باشگاه اختصاص یابد، مشکلات زیادی از آنان 
از جمله ساخت ورزشگاه اختصاصی را برطرف خواهد کرد. 
نهاد  و  لزوم ورود مجلس شورای اسلامی  این موضوع، 

ریاست جمهوری را در این امرضروری کرده است.

دفاع قلیچ از قلعه نویی
سالی  چند  پرسپولیس  باشگاه  پیشکسوت  قلیچ  وحید 

هواداران  دلخوری  باعث  خود  اظهارنظرهای  با  که  است 
باشگاه  از  دفاع  مقام  در  که  او  است.  شده  پرسپولیس 
رقیب پست های جنجالی و دور از انتظاری را در فضای 
مجازی منتشر می کند، درخصوص اتفاقات روزهای اخیر 
فوتبال ایران عکس العمل نشان داده است؛ در همین راستا 
پیشکسوت پرسپولیس نسبت به انتقادات خداداد عزیزی 
از امیر قلعه نویی واکنش نشان داده و معتقد است که 
خداداد عزیزی به قلعه نویی حسادت می کند. او در این 
خصوص گفته است: اگر تیم ملی باخت، از قلعه نویی ایراد 
بگیرید و انتقاد کنید. فعلا که تیمش خوب برده و امارات 
تیم خیلی خوبی بود و بازیکنان خوبی داشت ولی تیم ملی 
عزمش را جزم کرده راحت به جام جهانی برود. قلیچ در 
مورد ماجرای مهدی هاشمی نسب و داستان های متفاوت 
مطرح شده هم صحبت کرده است: »آقای هاشمی نسب 
یک حرکتی کرد و آقای پروین ناراحت شد و او را اخراج 
کرد. آقای عابدینی شما که آنجا نبودی و شما اصلا در آن 
صحنه نبودید. هیچ چیزی را نمی دانید و الکی می گویید«.

طارمی ناجی اینتر
مهدی طارمی بعد از پیوستن به باشگاه اینتر میلان ایتالیا 
ملی پوش  است.  تیم شده  این  تاثیرگذار  مرد  به  تبدیل 
ایرانیِ اینتر  مقابل مونزا هرچند در ترکیب اصلی تیمش 
قرار نداشت اما بعد از ورود به زمین تاثیرگذار ظاهر شد. 
طارمی در این بازی روی گل تساوی اینتر فوق العاده عمل 
کرد و پایه گذار این گل بود. مهدی طارمی که پیش از این 
در دو مسابقه سری آ ایتالیا  به عنوان بازیکن تعویضی وارد 
زمین شده، در برابر لچه پاس گل نیز داد. طارمی همچنین 
در دیدار مقابل مونزا آمار سیزده پاس با دقت هفتاد و هفت 
درصدی، یک عملکرد دفاعی موثر، یک بازیابی توپ، یک 
پیروزی در نبرد هوایی و پانزده لمس توپ را به ثبت رساند.

یکه تازی سپاهان در غیاب سرخابی ها
گویا طلایی پوشان اصفهان فصل جدیدی را در فوتبال ایران 
آغاز کرده و بجز قهرمانی به چیزی دیگری نمی اندیشند. 
شاگردان ژوزه مورایس که با چهار برد پیاپی و با  کسب 
امتیازات کامل درصدر جدول رده بندی بیست و چهارمین 
دوره لیگ برتر فوتبال ایران ایستاده اند، با درخشش بازیکنان 
جوان خود، آماده حضور در لیگ قهرمانان آسیا نیز می شوند. 
در حقیقت سپاهان از غیبت سرخابی ها به خاطر حضور 
در مسابقات لیگ نخبگان آسیا، بهره برده و با فراغ بال به 
یکه تازی خود ادامه می دهد. طلایی پوشان در اول مهرماه برابر 

ذوب آهن دربی نصف جهان را برگزار خواهند کرد.

کریم به پرسپولیس برنمی گردد
کریم باقری با شخصیتی منحصر به فرد نقش بسزایی در 
موفقیت های پرسپولیس در فصول گذشته داشته است. با 
این حال در روزهای اخیر موضوع بازگشت او به پرسپولیس 
مطرح شده است. اما باقری این موضوع را تکذیب کرده 
نیمکت  روی  چهاردهم  لیگ  از  که  باقری  کریم  است. 
پرسپولیس حضور داشت، فصل گذشته پیشنهادی برای 
تمدید قرارداد خود از باشگاه پرسپولیس دریافت نکرد تا 
به عنوان باسابقه ترین عضو کادرفنی به همکاری خود با 

سرخ ها خاتمه دهد.

سرخابی ها و لیگ فوتبال بانوان
مطابق ابلاغیه کمیته مجوز حرفه ای در صورت عدم تشکیل 
تیم های زنان توسط باشگاه های لیگ برتری مجوز حرفه ای 
تایید نخواهد شد. از طرفی، سایت رسمی فدراسیون فوتبال 
زمان قرعه کشی لیگ برتر فوتبال زنان را هشتم مهرماه 
به  پرسپولیس  و  استقلال  باشگاه  دو  است.  کرده  اعلام 
عنوان نمایندگان ایران در مهم  ترین تورنمنت فوتبال آسیا 
نیز موظف به تشکیل تیم بانوان خود هستند. این بدان 
معناست که  این دو باشگاه تا پیش از این تاریخ باید 
درخصوص وضعیت تیم بانوان خود تعیین تکلیف کنند. 
لازم به ذکر است؛ آغاز رسمی مسابقات لیگ برتر بانوان 

جمعه بیست و هفتم مهر ماه خواهد بود.

دادگاه تخلفات منچسترسیتی
به  باشگاه منچسترسیتی  اتهامات   به  دادگاه رسیدگی 
دلیل تخلفات مالی آغاز به کار کرد. یکصد و پانزده مورد 
تا   2009 سال های  بین  مالی«  جوانمردانۀ  »بازی  نقض 
2018 موضوع رسیدگی این دادگاه خواهد بود. این باشگاه 
متهم است از زمانی که شیخ منصور در سال 2008 مالک 
منچسترسیتی شد، برای تسلط بر فوتبال بریتانیا دست 
تایمز  روزنامه  است.  زده  زنجیره ای  مالی  تقلب های  به 
دلیل  به  شود،  محکوم  منچسترسیتی  اگر  داده  گزارش 
دادگاه حکمیت ورزشی  به  نمی تواند  برتر  لیگ  قوانین 
)CAS( شکایت کند. یک محکومیت فرضی فقط می تواند 
از  امر  این  در مراجع داوری داخلی تجدید نظر شود و 
طریق هیأت تجدید نظر قضایی انگلیس خواهد بود. این 
نهاد متشکل از سه عضو خواهد بود و یکی از آن  ها به 

عنوان رئیس کار خواهد کرد.

یک سایت لهستانی به نقش پررنگ بازیکن ایرانی برای تیم نوروید در رقابت های این فصل لیگ لهستان اشاره کرد.
میلاد عبادی پور در گذشته ۵ سال در تیم اسکرا بلهاتوف بازی کرد. حالا پس از وقفه دو ساله بار دیگر به لهستان که آن را خانه 
دوم خود می نامد بازگشت و حالا کاپیتان تیم جدیدش در این رقابت ها یعنی »نوروید« شده است. نوروید فصل گذشته به سختی 
توانست در پلاس لیگا باقی بماند و برای فصل جدید تغییرات زیادی در کادرفنی ایجاد کرد و بازیکنان زیادی خرید. بزرگترین ستاره 

این تیم میلاد عبادی پور است که این فصل کاپیتان تیمش در لهستان است.

عبادی پور در لهستان کاپیتان شد

حواشی فوتبال ایران و جهان زیر ذره  بین »دنیای هوادار«

از خاموشی ورزشگاه قدس تا دادگاه اتهامات منچسترسیتی

خارج از گود

 

درخواست ساره جوانمردی از 

رهبر انقلاب چه بود؟

بانوی ورزشکار  پارالمپیک پاریس و پرافتخارترین  قهرمان 
پارالمپیکی ایران در حاشیه مراسم دیدار ورزشکاران المپیکی 

و پارالمپیکی از رهبر انقلاب درخواست انگشترش را کرد.
به گزارش »دنیای هوادار«، در حاشیه مراسم دیدار اعضای 
کاروان های اعزامی ایران به بازی های المپیک و پارالمپیک 
قهرمان  جوانمردی  ساره  انقلاب،  معظم  رهبر  با  پاریس 
پارالمپیک پاریس و پرافتخارترین بانوی ورزشکار پارالمپیکی 
ایران اظهار کرد: من دختر شما ساره جوانمردی فرزند ایران، 
قهرمان جهان و پارالمپیک در رشته تیراندازی، مادر قهرمانی 
که به رغم تمام تلاش ها، سختی ها و مشکلات توانست با 
دعای مردم در چهارمین پارالمپیک خود حضور پیدا کند 
و پنجمین مدال پارالمپیک را که چهار تای آن طلاست، 
پرافتخارترین  عنوان  به  امروز  که  خوشحالم  کند،  کسب 
بانوی پارالمپیکی در خدمت شما هستم. آقاجان می خواهم 
جسارتی کنم و سنت شکنی داشته باشم. همیشه ورزشکاران 
که برای عرض ادب و ارادت به خدمت شما می رسند انگشتر 
متبرک شما به دست پهلوانان مرد می افتد. من می خواهم 
جسارت کنم و انگشتر شما را بگیرم برای میوه زندگی ام پسر 
عزیزم که پابه پای مادرش سختی ها را تحمل کرد که امروز 

مادرش شرمنده شما و مردم نباشد.
پس از صحبت های جوانمردی، رهبر انقلاب انگشترش را 

به او هدیه داد.

گوشه  وکنار

»باشگاه های لیگ برتری«:

کسر امتیاز برای سیتی کافی نیست

باشگاه های لیگ برتر انگلیس معتقد هستند کسر امتیاز به 
تنهایی برای تنبیه منچسترسیتی کافی نیست.

باشگاه  انگلیس  برتر  لیگ  هوادار«،   »دنیای  گزارش  به 
منچسترسیتی را به نقض قوانین مالی متهم کرد. در صورتی 
که کمیسیون، سیتی را در این تخلفات مجرم تشخیص دهد، 
با طیفی از تحریم ها از جمله کسر امتیاز مواجه خواهد شد.

معتقدند  برتری  لیگ  های  باشگاه  تلگراف،  گزارش  به 
مالی  های  نظمی  بی  برای  کافی  مجازات  امتیاز  کسر 
منچسترسیتی نخواهد بود. مدافع عنوان قهرمانی لیگ برتر 
به ۱۱۵ مورد نقض قوانین مالی بین فصل های ۲۰۱۰-۲۰۰۹ و 
۲۰۱۸-۲۰۱۷ متهم شده است. جلسه رسیدگی به این پرونده 

در ۱۶ سپتامبر آغاز شد.
به گفته این منبع، باشگاه های انگلیسی بر این باورند که 
کسر امتیاز حتی اگر منجر به سقوط سیتی به دسته پایین تر 
شود مجازات سختی نخواهد بود و باید این باشگاه را چند 

فصل از حضور در لیگ برتر محروم کرد.
پیش تر یوفا سیتی را به دلیل نقض قوانین مالی دو سال 
ولی  بود  کرده  محروم  اروپا  قهرمانان  لیگ  در  شرکت  از 
محرومیت دو ساله منچسترسیتی از حضور در لیگ قهرمانان 

اروپا بخشیده شد.

حسن صانعی  پور
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